
هیچ مذاکره مستقیمی با آمریکا
انجــام نخواهــد شــد/ عربســتان
آمـاده مـذاکرات دیپلمـاتیک بـا

ایران است
به گزارش صدای تجارت از خبرگزاری دولت، سعید خطیبزاده سخنگوی
وزارت امور خارجه امروز (دوشنبه) در آخرین نشست خبری خود به
عنوان سخنگوی وزارت امورخارجه به سوالات خبرنگاران داخلی و خارجی

پاسخ داد.

امیر عبداللهیان عازم ترکیه است

وی گفت: امیر عبداللهیان تا ساعاتی در قالب سفر دو جانبه رسمی
دیگر عازم ترکیه است، پس از آن بلافاصله عازم ترکمنستان برای اجلاس
وزرای خارجه کشورهای حاشیه دریای خزر خواهد شد که مقدمه اجلاس
سران کشور های حاشیه دریای خزر است.هیچ بیانیه خاصی داده نمیشود
اجلاس سران خزر یک اجلاس روتین است که هر چهار سال یکبار برگزار

میشود اما یک بیانیه ریاضتی خواهد داشت.

آمادگی عربستان برای مذاکرات دیپلماتیک با ایران

خطیبزاده در مورد سفر الکاظمی به ایران و واسطه گری برای مذاکرات
ایران و عربستان اظهار داشت: طرف عربستانی آمادگی این را دارد که

در سطح دیپلماتیک در بغداد مذاکرات را ادامه دهد.

وی همچنین در پاسخ به سوالی در مورد سفر بن سلمان به اردن، مصر و
ترکیه اظهار داشت: تا امروز تمرکز ما بر پیادهسازی توافقات
درباره حج بوده است. آنچه دیدیم همین عمل طرف مقابل به تعهداتش و
توافقات در قبال حجاج ما بوده است. این برای ما از همه مهمتر

بوده است.

سخنگوی وزارت امور خارجه در مورد مکان و زمان مذاکرات  گفت: زمان
و مکان مذاکرات قطعی نیست، اما انشالا در همین هفته مذاکرات انجام

خواهد شد و در یکی از کشورهای منطقه خواهد بود.

سخنگوی وزارت خارجه در مورد سفر بورل به ایران  گفت: آقای بورل
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در تماس هایی که بعد از چند هفته اخیر، تلاش جدی انجام دادند که
این مذاکرات ادامه پیدا کند. ما از نقش تسهیل گری اروپا استقبال
میکنیم و ایشان پیشنهاد دادند به تهران بیایند و گفت و گوهای
مفصلی انجام شد.وزیر خارجه کشورمان و بورل گفت و گوی یک ساعت

خصوصی هم داشتند.

آمریکا تعهد داده به برجام و قطعنامه ۲۲۳۱ عمل و انتفاع اقتصادی
ایران را تضمین میکند

وی ادامه داد: اینکه در محتوا و در شکل و موضوع توافقاتی شده است
آن را تایید میکنم، مهمترین موضوعات مذاکرات این بود که آمریکا
تعهد داده به برجام و قطعنامه ۲۲۳۱ عمل و انتفاع اقتصادی ایران

را تضمین میکند.

این دیپلمات ارشد کشورمان همچنین در پاسخ به سوالی در مورد سفر
روز گذشته مصطفی الکاظمی نخست وزیر عراق به تهران گفت: سفر آقای
الکاظمی به تهران از پیش برنامه ریزی شده بود و در این سفر
مقامات دو کشور در ارتباط با موضوعات دو جانبه و تحولات منطقه
رایزنی و گفت و گو کردند. از جمله در مورد نقش مثبت و سازندهای
که بغداد در ماههای گذشته در مورد روابط ایران و عربستان ایفا

کردند.

وی ادامه داد: در این دیدار در خصوص مراودات مردمی و رفت و آمد
شهروندان دو کشور هم رایزنی شد. روابط ایران و عراق به عنوان دو
کشور همسایه چندلایه و راهبردی است و سفر صورت گرفته متعاقب سفری
است که چندی پیش آقای فواد حسین وزیر خارجه عراق به ایران داشت.

خطیب زاده تاکید کرد: یکی دیگر از ابعاد این سفر بررسی نقشی است
که عراق در گفت و گوهای ایران و  عربستان ایفا می کند. تاکنون ۵
دور گفت و گو بین تهران و ریاض در بغداد برگزار شده و ما در همین
چارچوب از نقش عراق در این زمینه تقدیر می کنیم.آقای الکاظمی در
سفر روز گذشته خود به تهران نکاتی را از طرف ریاض به ما منتقل
کردند و بر اساس آنچه که شنیدیدم طرف عربستانی این آمادگی را
دارد که در سطح دیپلماتیک مذاکرات بین دو کشور ارتقاء پیدا کند.
به زودی این مذاکرات در بغداد در سطح دیپلماتیک برگزار می شود و

تاریخ آن معلوم می شود.

وی افزود: از قبل توافقاتی بود که مقدمات سفر هیاتهای فنی دو
کشور ایران و عربستان برای بازدید از سفارتخانه های دو کشور



فراهم شود که انشاءالله همه آنها طی روزهای آتی پیگیری و انجام
می شود.

 مذاکرات را با فرض عدم اعتماد قطعی به آمریکا جلو بردیم

خطیب زاده تصریح کرد:  اما اینکه آمریکایی ها از میراث ترامپ
عبور میکنند باید منتظر باشیم و ببینیم امیدواریم پیام های بورل
در عمل هم اجرایی شود.با قاطعیت و جدیت مذاکرات را با فرض عدم

اعتماد قطعی به آمریکا جلو بردیم.

مذاکرات آتی هستهای نیست/مذاکرات درمورد رفع تحریمها است

وی در مورد مذاکرات وین گفت: ما آنچه که در مذاکرات آتی انجام
خواهیم داد، در خصوص ابعاد هستهای نیست و در خصوص این چند موضوع
باقی در رفع تحریم هاست. آقای دکتر امیر عبداللهیان هم اشاره
کردند که آقای بورل در نقش تسهیل گری هست،مذاکرات درمورد رفع
تحریمها است به توافقات وین چیزی افزوده و کاسته نخواهد شد،

مذاکرات به صورت غیر مستقیم و در مورد موضوعات اختلافی است.

توپ در زمین واشنگتن است

وی تاکید کرد: توپ در زمین واشنگتن است اگر با پاسخ بیایند توافق
انجام خواهد شد.

سخنگوی وزارت امور خارجه در مورد شرکت ایران در اجلاس بریکس گفت:
حدود ۴۰ درصد تولید جهانی همه در حوزه بریکس تعریف میشود و حرکت
جدیدی برخلاف جی هفت بود . ایران در خواست عضویت خود را ارسال کرد
و بر همان اساس از رییس جمهور دعوت کردند و اقدام رو به جلو بود.

وی افزود: موضوعات داخلی عراق, مرتبط یه خود عراق است، ما همواره
خواستار وحدت و هم اندیشی طیف های مختلف عراق هستیم و امیدواریم

تنش ها کاهش پیدا کند.

خطیب زاده در مورد گزارش وال استریت گفت:من امروز گزارش وال
استریت ژورنال را دیدم به نظر می رسد این گزارش تکراری بود و به
نظر می رسد که برخی از رسانه ها هر چند وقت یک بار این گونه
گزارش ها را باز نشر می کنند تا حافظه رسانه ها در ایران را مورد
بررسی قرار دهند و خوشبختانه رسانه های ما متوجه این مساله

هستند.



وی تاکید کرد: آمریکا و رژیم اشغالگر قدس تلاش میکند تا ناامنی را
در منطقه نهادینه کنند و این یک موضوع آشکار است که ایران
سنگرگاه ثبات در منطقه است و قطعا اجازه نمیدهند کسانی که
کشورهای منطقه را تهدید میکنند و جنگ و ناامنی ایجاد کردهاند به

اهداف خود برسند.

سخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص روابط ایران و مصر گفت: ایران و
مصر دو کشور تاریخ ساز هستند و هرگونه تسهیل بین دو کشور به نفع
مردم و جهان اسلام و منطقه است و قطعا ایران از پیشرفت روابط

استقبال میکند.

موضوع دیپلمات زندانی ایران در مذاکرات با بورل مطرح شد

خطیب زاده اظهار داشت: موضوعات دیگری هم در مذاکرات با بورل مطرح
شد،در این نشست غیر از مسائل مربوط به مذاکرات و احیای برجام در
ارتباط با موضوعات کنسولی نیز صحبت کردیم به خصوص وضعیت اتباع ما
در کشورهای مختلف اروپایی و وضعیت برخی زندانیان ایرانی به ویژه
دیپلمات ما که با نقض بدیهیترین قوانین بینالمللی در زندان به سر
میبرند. البته باید مذاکرات و گفتوگوها در مورد مسائل کنسولی را

ادامه دهیم.

وی افزود: تا همه چیز توافق نشود هیچ چیز توافق نمیشود. آنچه که
ایران انجام داده است همه برگشت پذیر است به شرطی که طرف مقابل

به تعهداتش عمل کند.

سخنگوی وزارت امور خارجه در مورد چگونگی روند مذاکرات وین گفت:
آنچه که الان اتفاق می افتاد ادامه وین است و در مورد چند نکته
اختلاف است و مسایلی که بین ایران و آمریکا وجود دارد و بعد از

آخرین دور مذاکرات وین باقی مانده است.

خطیب زاده در مورد سفر امیر عبداللهیان به ترکیه گفت: بررسی
تحولات در سوریه و عراق از محورهای گفتگوی امیرعبداللهیان با
مقامات ترکیه خواهد بود.هیچ وقت عملیات نظامی به صلح منجر نشده

است.

هیچ مذاکره مستقیمی با آمریکا انجام نخواهد شد

وی در پاسخ به سوال خبرنگار سیاست خارجی ایرنا در مورد مذاکرات
مبنی بر اینکه بورل اعلام کرده است مذاکرات بین ایران، هماهنگ



کننده اتحادیه اروپا و آمریکا خواهد بود، آیا این مذاکرات مستقیم
خواهد بود، اظهار داشت: هیچ مذاکره مستقیمی با آمریکا انجام
نخواهد شد، مذاکرات به صورت غیر مستقیم و با تسهیل گری اتحادیه

اروپا انجام خواهد شد.

وی تاکید کرد: در تعیین محل مذاکرات مهمترین چیز راحتی طرفهای
مختلف و آمادگی میزبان است و یک موضوع کاملا عادی لجستیکی است.
آنچه ما میخواهیم انجام دهیم به عنوان گفتوگوهای آتی موضوع رفع
تحریمی است ولذا نباید در خصوص این موضوعات این قدر نشانه گذاری
کرد و این مذاکرات میتواند در هر کشوری انجام شود. فرض اینکه
میزبان روابط مناسبی با همه طرفها داشته باشد و از لحاظ لجستیکی

راحتی داشته باشد.

خطیب زاده در پاسخ به سوالی در مورد با سخنرانی روز جمعه رئیس
جمهور در نشست بریکس پلاس گفت: بریکس یک سازوکار ابتکاری است که
دارای ابعاد مختلف است ۳۰ درصد تولید ناخالص جهان و ۴۰ درصد
جمعیت جهان در این حوزه تعریف میشود. وزیر خارجه ایران درخواست
عضویت ایران را در این نشست ارائه کرده و روز جمعه نیز آقای رئیس

جمهور در نشست بریکس پلاس به صورت مجازی سخنرانی کرده است.

وی در مورد خبرهایی در مورد آزادی نفتکش توقیف شده حامل نفت
ایران در یونان و همچنین دو نفتکش یونانی توقیف شده در ایران
بیان کرد: دادگاه یونان حکم اولیه را در مسیر درست صادر کرد و
دزدی دریایی که داشت اتفاق میافتاد را باطل کرد و حکم داد که نفت

دزدیده شد باید برگدانده شود و امیدواریم اجرایی شود.

وی افزود: از همین تریبون دولت یونان را ترغیب میکنیم که در
اولین فرصت این قضیه عملیاتی شود و کشتی با نفت آزاد شده بتواند

به مسیر خود ادامه دهد.

سخنگوی دستگاه دیپلماسی ارتباط با دیدار برخی از سران پیشین
آمریکا با اعضای گروهک تروریستی منافقین و سخنرانی آنها در نشست
اعضای این گروهک گفت:  آمریکاییها نه به حاکمیت کشورها احترام
میگذارند و نه تروریستی بودن گروهک ها برای آنها مهم است و تنها

نفع حزبی و شخصی برای آنها مهم است.

کنعانی سخنگوی جدید وزارت امور خارجه شد

خطیب زاده در آخرین نشست خبریاش در وزارت امورخارجه گفت: آقای



کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه بعد از بنده خواهند بود و بسیار
دیپلمات حرفه ای هستند.


